
Chytrá neziskovka - Druhý krok k ERP systému

Co se čtenáři dozví? Role dobře sestaveného týmu, který je nositelem a realizátorem myšlenky

projektu Chytrá neziskovka

V této případové studii se zaměřujeme na volbu týmu, na kterém bude odpovědnost za úspěch

případně neúspěch myšlenky projektu, který je začátkem pro pořízení a implementaci ERP systému

do organizace poskytující sociální služby. Chceme tím říct, že volba lidí je prvním odpověným

rozhodnutím proto, zda a jak se vůbec pustit do realizace záměru, se kterým na začátku nemáte

zkušenosti, který jste dříve neřídili, a který je spojen s vysokou odpovědností za výsledek. Protože v

sázce je nejen velký finanční obnos, ale také motivace všech lidí v organizaci implementovat

technologické změny. A to je zásadní moment, zvláště když musíte lidi motivovat k těmto

technologickým změnám, kdy lidé nemají primárně chuť měnit zaběhnuté systémy, byť by měly

přinést usnadnění a zjednodušení jejich práce.  Jinými slovy, lidé nejsou všechno, ale jsou za vším.

Kontext

Slezská diakonie vznikla v roce 1990 jako občanské sdružení. Tedy má za sebou více než 30 let své

činnosti. Rozvíjela se prakticky od nuly od jednoho zaměstnance až po dnešních cca 1200

zaměstnanců včetně dohod mimo pracovní poměr. Dnes poskytuje více než 100 registrovaných

sociálních služeb. S ohledem na její dnešní velikost a potřeby efektivní komunikace mezi více než 50

různými teritoriálně rozmístěnými pracovišti vznikla velká potřeba ERP systému, který by usnadnil a

hlavně zefektivnil komunikaci mezi jednotlivými pracovišti a zejména odbornými pracovišti na ústředí

(mzdy, personalistika, ekonomika, projekty, vzdělávání, kvalita, IT a další). I přesto, že by pořízení ERP

systému přineslo nezpochybnitelné výhody, skutečnost je taková, že mnozí ze zaměstnanců
nedisponují dostatečnými IT dovednostmi, leckdy nízkou motivací pro jejich učení a zavedení systému

vnímají jako další administrativní zátěž. Pravda také je, že jsme museli reagovat na vznikající potřeby

v oblasti IT technologií, tak v organizaci funguje nezávisle na sobě několik systému, pochopitelně se

svými přihlašovacími daty, svým fungováním a tak rostla i ona pověstná administrativní zátěž. Cílem

implementace ERP se systému je ji odbourat a systém zpřístupnit co nejvíce a nejefektivněji jeho

uživatelům (zaměstnancům).

Popis vybraného problému

Kdo skutečně zavádí IT systém v našem případě ERP systém pro celou organizaci? Stáli jsme před

rozhodnutím, kdo by měl na celém projektu participovat. A to již od jeho začátku od samotné

myšlenky, po očekávání na něj, očekávání na dodavatele systému až po jeho výběr a následnou

realizaci projektu včetně vyhodnocení přínosu. Tuto otázku jsme si kladli my, jednoocí mezi slepými.

Jinými slovy IT vedoucí, HR manažer a ekonomický manažer a projektový manažer.

Jako organizace, která je nezisková, jsme vždy volili systémy, které byly dostupné v rámci našich

provozních možností. Ale s rozvojem organizace do dnešní podoby, kdy působíme na různých

pracovištích v rámci Moravskoslezského kraje a města Brna je současný stav IT programů a

nadstavbových aplikací již zcela nedostačující a vyžaduje komplexní řešení.

Ale zpět k naší otázce. Před léty jsme zcela upgradovali personální a mzdový program. Což bylo velmi

náročné jak pro administrátory, kterými byly mzdové účetní a personalisté, tak pro uživatele čímž byli

vedoucí zaměstnanci. S počáteční myšlenky angažovat všechny vedoucí zaměstnance, jsme záhy

upustili a vytipovali jen ty, kteří disponovali dostatečnými IT schopnostmi nový program pochopit.



Implementace byla velmi složitá, problematická, s velkým počtem chyb, které se objevovaly při
zpracovávání mezd. Všichni administrátoři a rovněž uživatelé již byli maximálně unaveni,

demotivování, a tehdy to byli právě oni vytipováni vedoucí služeb, kteří se i přes náročnost a

problémy postavili za to, že program třeba uvést v život a po každém pádu vstát.

Toto byla zkušenost, které jsme využili nyní. Do našeho týmu, který již stál při tvorbě zadání pro

dodavatele ERP systému, definoval požadavky na něj, pozvali uživatelé, kterými jsou opět vedoucí

středisek, dále pak ekonomy, účetní, projektové manažery a celou dobu byli přítomni také členové

vedení organizace. Stejně jak před léty jsem vytipovávali s top manažery vedoucí, kteří by pro tento

tým byli největším přínosem. Nešlo jen o to, aby členové tohoto týmu byli edukování v IT

dovednostech, ale zejména mající schopnosti konstruktivního a kritického myšlení, schopni nést vizi,

komunikovat ji, dostatečně odvážní přijmout jistou míru rizika, schopni diskutovat a nést projektovou

myšlenku, ale i ustát kritické momenty, který bezpochyby přijdou. Od těchto vedoucích se bude

očekávat, že budou komunikovat se zaměstnanci na pracovištích, protože se předpokládá, že každý

zaměstnanec bude uživatel, v rámci svých oprávnění, ERP systému.

V našem týmu nemohli chybět garanti odborných sekcí - ekonomika, účtařina, personalistika, správa

majetku a BOZP a další. Velmi významné pro proces komunikace a vyjednávání byla i účast zástupců
vedení organizace. Protože to jsou oni, kteří rozhodují v konečném důsledku o pořízení ERP systému a

nesou celkovou odpovědnost, ale také a to zejména stojí za důvěrou v jeho smysluplnost.

Správné sestavení týmu se potvrdilo při výstupech projektu a připravenosti organizace na výběrové

řízení pro pořízení ERP systému. Lidé vědí co chtějí, znají možnosti trhu, jsou motivování pro změnu,

jsou otevření novým věcem a hlavně z počáteční nejistoty, tápání, obav, malé erudice vznikl silný tým

lidí, který je na výzvu v podobě ERP systému připravený. Proč, jak se to stalo? Během setkání byly

komunikovány obavy, definovány klíčové procesy v organizaci, kritické momenty pro pořízení systému,

samotná implementace, řešily se krizové scénáře, včetně priorit naší organizace při nutnosti volby

různých řešení apod. Uživatelé současných systému přinášeli požadavky na zefektivnění procesů,

diskutovaly se současné slabé stránky technologií, jak jich eliminovat a naopak vytěžit jejich přínosy.

Při úspěchu, při implementaci ERP systému, bude tento tým rozšířen o další členy. Půjde o pověřence

v souvislosti s GDPR a specialistu na pracovní právo.

Odpověď na naší otázku, kdo zavádí IT systém do organizace je, že jsou to zaměstnanci, pečlivě
vytipování, podle toho, co od systému očekáváte a kdo budou jeho uživatelé. V týmu nesmí chybět

management organizace ani odborní pracovníci, kteří nesou odpovědnost za správnost řízených

agend. Bez funkčního týmu pro realizaci projektu, v našem případě Chytré neziskovky, který si prožije

celý proces, projde jeho fázemi, nelze projekt realizovat. Bez správných lidí, lze zůstat jen u krásné

myšlenky, proto stojí za to, je pečlivě hledat a vybírat.
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